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VOORWOORD

BEELD STUDIO IEDMAN

De afgelopen jaren is UWV bezig met een 
omslag: van een uitvoerend verzekerings
bedrijf worden we een publieke dienst
verlener, gericht op reintegratie. Ons 
streven is zoveel mogelijk mensen te laten 
deelnemen aan de samenleving door middel 
van werk. En in onze strategie voor 2021
2025 hebben we uitgesproken dat we in 
onze dienstverlening ruimte geven aan  
wat we noemen ‘de menselijk maat’. We  
proberen goed aan te sluiten bij de wereld 
van cliënten en werkgevers. 
We leggen in de strategie ook de nadruk  
op preventie, het thema van deze editie.  
Wij zitten aan het eind van het pad dat 
cliënten en werkgevers afleggen voordat ze 
bij UWV aankloppen. Hoe minder mensen 
dat hoeven te doen, des te beter dat is; voor 
henzelf, maar ook voor de samenleving, 
die onze dienstverlening immers bekostigt. 
Daarom geldt het aloude spreekwoord: 
voorkomen is beter dan genezen. 
Op dit moment kunnen wij pas in actie 
komen als mensen zijn uitgevallen vanwege 
werkloosheid, ziekte of arbeidsongeschikt
heid. Logischer én effectiever zou het zijn 
als reintegratie al eerder in beeld komt, 
zeker met de huidige personeelstekorten 
en de vele kansen op de arbeidsmarkt. Hoe 
eerder mensen worden ondersteund met 

reintegratieactiviteiten, hoe groter de 
kans dat ze van werk naar werk gaan en 
hoe kleiner de kans dat ze een beroep 
moeten doen op een uitkering. Hierin  
zoeken we de samenwerking met publieke 
en private partners.
We hebben ook steeds meer oog voor  
achterliggende problematiek, zoals schul
den, omdat de ervaring leert dat schulden 
het mensen bemoeilijken om weer aan de 
slag te gaan. De schulden kunnen wij niet 
oplossen, maar we kunnen mensen wel  
via de gemeenten in contact brengen  
met hulpverlening, als ze dat willen. Ons 
geldzorgenteam in Goes vervult hierbij  
een belangrijke rol. 

Een thema dat bij preventie ook speelt, is: 
een leven lang ontwikkelen. Nieuwe dingen 
leren, of het nou in de praktijk is of in de 
schoolbanken, helpt mensen om flexibeler 
te zijn en misschien een switch in hun loop
baan te maken. Dat is belangrijk, zeker voor 
jongeren die waarschijnlijk tot hun 70ste  
zullen moeten werken.
Alle aspecten die ik heb aangestipt, worden 
vormgegeven met de partners waarmee wij 
samenwerken in de huidige regionale mobi
liteitsteams (RMT’s): gemeenten, sociale 
partners, onderwijs en uitzendbureaus. In 
2025 willen we die samenwerking bestendi
gen en uitbouwen tot regionale werkcentra; 
daar draaien we nu pilots mee. De RMT’s 
waren ontstaan tijdens de coronacrisis en 
waren bedoeld om de verwachte hausse in 
werkloosheid op te vangen. Die kwam er 
gelukkig niet, maar de onderlinge samen
werking heeft er wel een enorme impuls 
door gekregen. Ik ben blij dat de voorzitters 
van de vakbonden daar in deze editie hun 
waardering voor uitspreken. Het is mijn 
stellige overtuiging dat het voorkomen van 
werkloosheid een brede opgave is, zoals ook 
SERvoorzitter Kim Putters terecht opmerkt. 
Die kan UWV niet alleen realiseren. Daar 
hebben we vele partijen, waaronder de soci
ale partners, hard bij nodig. 

*
‘Nieuwe dingen leren,  

of het nou in de praktijk 
is of in de schoolbanken, 

helpt mensen om 
flexibeler te zijn’

VOORKOMEN VAN 
WERKLOOSHEID:  
EEN BREDE OPGAVE

Guus van Weelden,  
lid Raad van Bestuur UWV
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SER-voorzitter Kim Putters

Hoe kan Nederland een ‘brede welvaart’ creëren? Een 
welvaart die niet alleen materiële groei behelst, maar 
ook duurzaam is en iedereen een kans geeft om mee  
te doen, niet in de laatste plaats om werkloosheid te 
voorkomen. De discussie over dit vraagstuk moet 
‘steviger’ worden gevoerd, vindt Kim Putters, de nieuwe 
voorzitter van de Sociaal-Economische Raad (SER). 

‘ IK ZIE NOG STEEDS 
GROTE GROEPEN 
WERKENDE ARMEN’
TEKST ELS WIEGANT  |  BEELD BRAM PETRAEUS 



UWVMAGAZINE |  MAART |  2023   98    |  MAART |  2023

PREVENTIE

Werkloosheid in Nederland

BRON: CBS 

In december hadden 3,6 miljoen mensen van 15 tot 75 
jaar om uiteenlopende redenen geen betaald werk. Naast 
werklozen ging het om 3,3 miljoen mensen die niet recent 
hebben gezocht en/of niet direct beschikbaar zijn voor werk. 
Zij worden niet tot de beroepsbevolking gerekend.

In april 2022 bereikte de werkloosheid met 3,2 procent het laagste percentage 
in de reeks met maandcijfers vanaf 2003. Daarna steeg de werkloosheid naar 
3,8 procent in augustus en september. Vervolgens daalde de werkloosheid 
weer. In december 2022 waren 352.000 mensen werkloos, dat is 3,5 procent 
van de beroepsbevolking.

3,6 miljoen mensen zonder werk

Toename WW bij 
bouw, landbouw en  
uitzendbedrijven

Aantal WW-uitkeringen 
nam in december toe

In diverse seizoensgevoelige sectoren nam 
het aantal WWuitkeringen in december 
toe. Zo steeg de WW in de landbouw met 
20,8 procent, in de bouw met 31,0 procent 
en bij de uitzendbedrijven met 10,8 procent. 
Voor al deze sectoren geldt dat het aantal 
WWuitkeringen eind 2022 nog steeds lager 
was dan een jaar eerder. 

Tussen november en december 2022 
nam het aantal WWuitkeringen 
toe met 4.300. Het totaal aantal 
WWuitkeringen kwam daarmee op 
149.200 eind december. 

In december 2022 waren 352.000 
mensen werkloos. Over de 
afgelopen drie maanden nam het 
aantal werklozen af met gemiddeld 
10.000 per maand.

352.000  
3,5 procent van de beroepsbevolking

Niet recent gezocht/of 
niet direct beschikbaar 
(3,3 miljoen)

Werklozen (0,3 miljoen)

3,6 miljoen
Werkloosheid  
in december 2022 
verder gedaald

+20,8

+31,0

+10,8
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149.000

Kim Putters is aangetreden in een ‘bijzon
dere tijd’, met talloze crises, die stuk voor 
stuk het werkterrein van de SER raken. 
Over zijn ervaringen in de afgelopen 
maanden vertelt hij: ‘Ik voel bij iedereen 
veel urgentie om de problemen aan te 
pakken. Tegelijkertijd zie ik ook handelings
verlegenheid, een zekere crisismoeheid en 
een gevoel van: zijn we wel het goede aan 
het doen? Dat is misschien een kenmerk  
van deze tijd: we weten het niet precies,  
er speelt zoveel tegelijk dat het niet zo  
duidelijk is wat de beste oplossing is.’

RECHTVAARDIGHEID
‘Brede welvaart’ was al speerpunt in de 
middellange termijnvisie (20212025) van 
de SER. Duurzaamheid en inclusiviteit zijn 
twee voorwaarden voor het bereiken ervan. 
Putters is blij dat het kabinet de SERvisie 
heeft omarmd, al is niet zeker of het álle 
adviezen rond de arbeidsmarkt zal over
nemen; de details worden nog besproken.
De voorzitter legt uit waarom duurzaam –
heid zo belangrijk is: ‘Onze economie zit in 
een overgangsfase. We komen uit een  
industrieel model. Kenmerk daarvan is dat 
we een groot beroep doen op natuurlijke 
hulpbronnen en menselijk kapitaal. Die 
gebruiken we om onze economische groei 
te bekostigen. Maar in die twee pijlers is  
een enorme schaarste ontstaan. Door de 
oorlog in Oekraïne en de energiecrisis die 
erop volgde, is dat nog pijnlijker duidelijk 
geworden. Je kunt mens en natuur niet  
blijven uitputten.’
In een toekomstig economisch model is 
het daarom nodig ‘een stap terug te doen’. 
‘We zullen het anders moeten aanpak
ken: technologie slimmer inzetten, meer 
gebruikmaken van AI (artificial intelligence, 
red.), digitaliseren. Werk zal niet meer 

automatisch in de ’oude’ economie worden 
gevonden, het zal van karakter veranderen. 
De keuzes die je daarbij maakt, zijn niet 
vrijblijvend. Ze zullen ten koste gaan van 
sommige bedrijvigheid. Bedrijven en secto
ren moeten zich omvormen om te kunnen 
verduurzamen. Daar hebben ze zelf een 
verantwoordelijkheid in, maar de overheid 
heeft ook de plicht ze ondersteuning te 
bieden. Rechtvaardigheid vind ik daarbij een 
belangrijk begrip. Zowel werknemers als 
werkgevers moeten ervan op aan kunnen 
dat zij niet alleen achterblijven. Dat ‘leaving 
no one behind’ wordt een uitgangspunt in 
onze advisering.’

WEGGEKEKEN
Rechtvaardigheid raakt ook aan het min
stens even belangrijke ingrediënt van de 
brede welvaart die Putters en de SER voor 
ogen staat: inclusiviteit. ‘Sociale ongelijkheid 
en wat dat doet met het onbehagen in de 
samenleving zijn te lang – en nog steeds – 
onderschat, we hebben er als samenleving 
van weggekeken. Te veel groepen blijven 
achter, wat lang niet altijd hun eigen  
schuld is. En dat terwijl we aan de andere 

kant grote personeelstekorten hebben. 
Voor die groepen moet je extra aandacht 
hebben: wat hebben zij nodig om mee  
te kunnen komen?’
Want meedoen is belangrijk, benadrukt 
Putters: ‘Werk is voor de meeste mensen 
nog steeds de belangrijkste route naar 
deelname aan de samenleving. Arbeid is 
essentieel voor een samenleving waarin 
mensen volwaardig kunnen participeren, 
volwaardig burger kunnen zijn. Brede  
welvaart hangt ook sterk samen met 
ondernemerschap en zo weer met het 
menselijk kapitaal dat nodig is om die 
welvaart op peil te houden. Je moet je 
boterham kunnen verdienen en tezamen 
moeten we het geld verdienen voor de 
voorzieningen voor mensen die dat níét 
zelf kunnen. We hebben daarbij iedereen 
nodig de komende jaren.’

WERKENDE ARMEN
Streven naar duurzame en inclusieve groei 
is een van de drie doelen van de SER. 
Daarbij hoort het streven naar een ‘ideale 
arbeidsmarkt’, een arbeidsmarkt waarin 
werkloosheid ook zoveel mogelijk wordt 
voorkomen. Een ander doel is het vergro
ten van de mogelijkheden om (meer) te 
werken. ‘Denk aan het combineren van 
werk met zorg of leren. Het is, voor bijvoor
beeld jongeren en mantelzorgers, steeds 
normaler om te multitasken. De ideale 
arbeidsmarkt faciliteert dat. Uitdaging  
is overigens wel dat we tegelijkertijd  
voldoende productief moeten blijven.  
De SER adviseert de regering onder meer 
om het financieel aantrekkelijker te maken 
als je meer uren wilt gaan werken, dat is 
het nu namelijk niet.’
Derde doel waar de SER zich op richt, is 
een redelijke inkomensverdeling. ‘Iedereen 

*
‘Zowel werknemers  

als werkgevers  
moeten ervan op  

aan kunnen dat zij niet 
alleen achterblijven’

�
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HULP VAN HET  
REGIONAAL WERKCENTRUM

1

‘Gelukkig bestaat er in Nederland 
zoiets als het Regionaal Werkcentrum. 
Hier kon ik naartoe toen ik op straat 

kwam te staan. Ik werkte als hospitality 
agent in de KLM Crownlounge achter 

de douane op Schiphol. Dat werk 
beviel goed. Ik spreek een pakketje 

talen en heb met veel reizigers 
gebabbeld over hun bestemming en 
reden van de reis. Hier hoorde ik veel 
bijzondere en mooie verhalen, maar 

ook heel verdrietige. Soms reizen 
mensen omdat ze een zieke bezoeken 

of omdat er iemand is overleden. 
In december 2020, midden in de 

coronacrisis, kreeg ik te horen dat mijn 
contract bij KLM niet werd verlengd. 

Ik kwam terecht bij het Regionaal 
Werkcentrum GrootAmsterdam en 
maakte kennis met loopbaancoach 

Marjan van Leeuwen, die al snel 
raad wist met mijn kwaliteiten. Via 
een collega wist zij dat er bij het 

ziekenhuis OLVG in Amsterdam, plek 
was voor een voedingsassistent, dat 

leek haar echt wat voor mij. Mijn 
moeder is er niet meer, maar zij zei 
altijd dat ik in het ziekenhuis moest 
gaan werken. Toen Marjan vroeg of 
ik wilde solliciteren bij OLVG, voelde 

het als een push die mijn moeder 
destijds ook gaf. Ik wist direct dat ik 
het moest proberen. Twee weken na 
mijn eerste gesprek stond ik al in een 
wit pak tussen de ziekenhuisbedden. 

Als voedingsassistent vraag ik wat 
patiënten willen eten en drinken  

en moet ik goed in de gaten houden 
wat ze wel en niet mogen. Ik had  
nooit gedacht dat ik het werk zo  

leuk zou vinden!’

Wie 
Asha Autar (42)

Wat 
Voedingsassistent in het OLVG

‘Ik had nooit 
gedacht dat ik  

het werk zo leuk  
zou vinden’

PREVENTIE
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‘We moeten kijken  

naar hoe we  
‘een leven lang 
ontwikkelen’
 zo effectief  

mogelijk kunnen 
organiseren’

moet een fatsoenlijke boterham kunnen 
verdienen met werken. Ik zie nog steeds 
grote groepen ’werkende armen’: mensen 
die met een of twee banen toch niet genoeg 
verdienen om in hun onderhoud te voorzien. 
Daarover hebben we advies uitgebracht, we 
pleiten voor werk én inkomenszekerheid 
voor iedereen. Dat duo is wezenlijk voor  
volwaardig burgerschap.’
Een leven lang ontwikkelen (LLO), een 
concept dat door de overheid nadrukkelijk 
wordt gestimuleerd, en de toegang tot scho
ling zijn daarbij eveneens cruciaal, vindt 
Putters. ‘We moeten kijken naar hoe we ’een 
leven lang ontwikkelen’ zo effectief moge
lijk kunnen organiseren. Mensen moeten 
er op tijd mee kunnen beginnen. Niet pas 
als ontslag dreigt of als je werkloos bent 
geworden, dat is te laat. Het positieve van 
de ontwikkelingen op dit moment vind ik 
dat wordt gezocht naar manieren om LLO 
gefinancierd te krijgen en er een stevige 
infrastructuur voor neer te zetten waar we 
de komende jaren van op aan kunnen.’ 
Putters haast zich eraan toe te voegen dat 
er nadrukkelijk ook aandacht moet zijn voor 
‘informeel leren’, door coaching on the job 
bijvoorbeeld, en voor de waardering van 
skills (vaardigheden) in plaats van alleen 
opleidingsniveau. 

RECHTVAARDIGE TRANSITIE
Gevraagd naar de bijdrage van UWV in het 
verbeteren van de arbeidsmarkt en het 
voorkomen van werkloosheid, antwoordt 
Putters: ‘UWV kan enorm veel betekenen, 

haar rol wordt alleen maar groter. Ik heb 
ook al gesprekken gehad met de directie, 
want ik wil onder meer dat we als SER 
beter gaan kijken naar de uitvoerbaarheid 
van onze adviezen. Daarin wordt UWV een 
belangrijke gesprekspartner.’
Hij noemt een paar andere zaken. Zo 
kan UWV mensen informeren over en 
motiveren voor het nieuwe werk dat zal 
ontstaan en ze in de overgang ernaartoe 
faciliteren. Om de inclusieve arbeidsmarkt 
te bevorderen heeft UWV een belangrijke 
rol in het bemiddelen tussen werkgevers 
en bedrijven enerzijds en onder meer men
sen met een arbeidsbeperking anderzijds. 
Ook kan UWV helpen om de skills en erva
ringen van mensen, naast hun diploma’s, 
zichtbaar te maken. ‘Ik zie dat de regionale 
arbeidsmarkt daarin steeds belangrijker 
wordt. Je hebt regionale partijen nodig om 
mensen een goede stageplek of onderwijs 

�

te bieden. UWV staat midden in dat veld 
en is onmisbaar om mensen niet alleen 
van werk naar werk, maar ook van niet
werk naar werk te begeleiden.’
Putters juicht de regionale mobiliteits
teams dan ook van harte toe. ‘Grote the
ma’s als digitalisering en verduurzaming 
klinken altijd ver weg. Het is juist in de 
regio dat ze voelbaar worden, doordat  
een bedrijf verdwijnt of het werk verandert 
bijvoorbeeld. Dat heeft weer invloed op  
de omgeving, op woningbouw, op voorzie
ningen. De regionale arbeidsmarkt zit daar 
bovenop en kan die ontwikkelingen onder
steunen, dat doe je niet vanuit Den Haag. 
De regionale werkcentra – met sociale 
partners als cruciale partners – vervullen 
daarin een belangrijke rol. Want dat geloof 
ik echt: de ’rechtvaardige transitie’ zal 
alleen lukken als we gezamenlijk de  
schouders eronder zetten.’ 
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Ja, het aantal faillissementen is  
in de afgelopen maanden licht 
opgelopen. Maar Tuur Elzinga, 
voorzitter van vakcentrale FNV, 
maakt zich nog geen zorgen.  

‘De economie is iets afgekoeld en 
bovendien zijn in de coronaperiode 
ook bedrijven in de lucht gehouden die 
misschien minder bestaansrecht hadden. 
Die vallen nu alsnog om. Maar als je de 
cijfers in groter perspectief beschouwt, zie 
je dat de werkloosheid nog steeds heel 
laag is en dat is goed nieuws. De krapte op 
de arbeidsmarkt is nog steeds ongekend, 
je kunt van een luxe situatie spreken. We 
zien dat veel mensen steeds gemakkelijker 
een baan vinden.’ De krapte zal voorlopig 
ook nog blijven, aldus Elzinga. ‘Veel oudere 
mensen verlaten de arbeidsmarkt, terwijl 
de instroom van jongeren lager is. Dus 
ik maak me voorlopig geen zorgen over 
een op handen zijnde recessie met grote 
werkloosheid.’

VEEL WERKGEVERS ZIJN FLEXVERSLAAFD
‘We zien tegelijkertijd wel dat met name 
oudere werknemers nog steeds moeilijk 

aan het werk komen. Werkgevers vinden 
het blijkbaar lastig om mensen van 
60plus in dienst te hebben en dat is 
wél zorgwekkend.’ En ook zorgwekkend 
vindt Elzinga het nog steeds groeiende 
aandeel zzp’ers op de arbeidsmarkt. Veel 
werkgevers zijn flexverslaafd, vindt hij. 
‘De coronacrisis heeft de kwetsbaarheid 
van zzp’ers nog eens extra zichtbaar 
gemaakt: zo’n 100.000 flexwerkers, 
vooral in de horeca, raakten hun baan 
en inkomsten kwijt.’ Ook medewerkers 
met een vast dienstverband hebben last 
van de flexibilisering. ‘Je ziet vooral in 
de zorg dat de vaste medewerkers de 
zwaardere diensten doen, flexwerkers 
kunnen nee zeggen tegen een dienst 
tijdens de kerstdagen. Die doorgeslagen 
flexibilisering gaat ten koste van de 
solidariteit in de samenleving.’ 

Elzinga en FNV maken zich dan ook hard 
voor meer zekerheid voor werknemers. 
‘Er moet betere handhaving komen op 
schijnzelfstandigheid en de draaideur van 
de uitzendconstructie, waarbij mensen 
steeds opnieuw voor hetzelfde werk 
worden ingehuurd, moet op slot.’

CONTRACTVORM IS HET PROBLEEM
Werkloosheid is dus niet het probleem, de 
contractvorm waarin mensen werken wel. 
‘Daarnaast moeten werkgevers bereid zijn 
te investeren in hun mensen, in de vorm 
van fatsoenlijke arbeidsvoorwaarden. Neem 
de zorg: er is geen gebrek aan instroom, 
maar de achterdeur staat wagenwijd open. 
Door de gigantische werkdruk, onvoldoende 
mogelijkheid tot regie op het eigen rooster  
en het verhoogde risico op langdurige 
klachten na covid, haken veel zorgmede
werkers af. Dat zal bij ongewijzigd beleid niet 
minder worden: vooral jongere generaties 
hechten sterk aan regie over hun werkende 
bestaan. De aanhoudende arbeidskrapte 
in vooral zorg, onderwijs en techniek (‘We 
moeten met z’n allen nog een energietransitie 
voor elkaar boksen’) betekent alle zeilen 
bijzetten om arbeidskrachten op de juiste 
plaatsen te krijgen. ‘Als vakcentrale gaan 
spelen wij een steeds grotere rol in de 
arbeidsbemiddeling. Samen met andere 
vakbonden en UWV werken we in de 
regionale mobiliteitsteams aan arbeids
bemiddeling, zoveel mogelijk van werk naar 
werk. Die samenwerking gaat steeds beter.  
Ja, dat smaakt beslist naar meer.’ 

‘ Werkgevers zijn 
in hoge mate 
flexverslaafd’ 
TUUR ELZINGA, FNV

DE MAATSCHAPPIJ 
STELT ANDERE EISEN 
AAN WERKNEMERS

Wat is er veranderd aan de arbeidsmarkt?  
Hoe voorkomen we werkloosheid? En moeten  

we ons zorgen maken over de cijfers?  
Drie vakbondsvoorzitters delen hun visie. �

TEKST ELS MANNAERTS  |  BEELD IVO VAN DER BENT
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De licht opgelopen werkloosheid is 
volgens CNVvoorman Piet Fortuin 
vooral een uitgesteld effect van de 
coronasteun. ‘Nu de economie een 
beetje afkoelt, nemen werkgevers 
die lang steun gehad hebben 
mondjesmaat afscheid van hun 
personeel.’

Vooral in de horeca en de detailhandel is 
er sprake van een uitgesteld coronaeffect, 
zegt Fortuin. ‘De hoge energierekening en 
de forse kostenstijging van grondstoffen 
doen ook een duit in het zakje. En je ziet 
dat horeca en winkels soms de deuren 
moeten sluiten vanwege personeelskrapte, 
dan kunnen ze de verloren omzet ook niet 
goedmaken.’ Maar ondanks de hoge inflatie 
wordt er nog steeds veel geld uitgegeven 
in Nederland. ‘We hebben met z’n allen 
bijvoorbeeld meer sinterklaasuitgaven 
gedaan dan ooit tevoren. En de 
werkloosheid is nog steeds heel laag. In 
kan me herinneren dat in februari 2020, 
bij de uitbraak van de coronapandemie 
werkloosheidscijfers werden voorspeld 
van 500.000 tot 600.000 mensen. Dankzij 
de uitgebreide steun is de werkloosheid 

Werkloosheid is niet het belangrijkste 
thema op de agenda, zegt  
Nic van Holstein, voorzitter van de 
Vakcentrale voor Professionals (VCP). 
‘Maar we moeten wel naar  
de toekomst blijven kijken.’

Ja, de werkloosheid is laag en de 
arbeidskrapte nog hoog. ‘We komen uit 
een coronacrisis, we zitten middenin een 
energiecrisis, dus op die lichte stijging 
van de werkloosheid zijn wij nog niet 
aangeslagen. De cijfers zijn gewoon nog 
erg laag’, aldus Van Holstein. ‘Je ziet 
wel dat door de energiecrisis bepaalde 
bedrijven moeten afschalen, of zelfs 
stoppen en dat is op zich zorgelijk.’ Toch 
ziet Van Holstein op dit moment een veel 
belangrijker vraag: ‘Komen werknemers 
in positie zodat ze het loon krijgen dat 
ze verdienen? Want zij moeten ook die 
hogere energierekening en die duurdere 
boodschappen betalen. En: hoe zorg je 
ervoor dat functies aantrekkelijk blijven? 
Voor veel mensen is werkdruk en het 
vinden van de balans tussen werk en 
privé een lastig gegeven. Daar kunnen 
werkgevers nog heel veel in betekenen 

zeer beperkt gebleven. En ik ken zelfs 
bedrijven waar het nu iets minder gaat, 
maar die de mensen toch in dienst houden, 
omdat ze in deze tijden van krapte geen 
arbeidskrachten willen verliezen.’

MISMATCH TUSSEN VRAAG EN AANBOD
Ook opvallend vindt Fortuin dat er meer 
bedrijfssluitingen zijn dan faillissementen. 
‘Mensen die zien dat het financieel niet 
goed gaat met hun bedrijf kiezen op tijd 
eieren voor hun geld. Ze weten dat ze na 
een bedrijfssluiting waarschijnlijk toch 
weer vrij gemakkelijk aan het werk komen.’ 
Wellicht zal de economie nog wat verder 
afkoelen en de werkloosheid ook de 
komende tijd mondjesmaat oplopen. ‘Maar 
ja, ik ben geen econoom. Werkloosheid is 
ons probleem op dit moment niet. Veel 
groter probleem is de potjesdekseltjes
kwestie.’ Ofwel: de mismatch tussen vraag 
en aanbod. ‘We staan voor een aantal 
grote maatschappelijke uitdagingen op 
het gebied van klimaat en energie, maar 
onze ambities lopen vast door een tekort 
aan materiaal en mensen.’ Mbo’ers zijn 
de motor van onze samenleving, zegt 
Fortuin, maar te weinig jongeren kiezen 

door ruimte te geven. Je ziet dat de overstap 
naar meer werken weinig gemaakt wordt, 
omdat meer werken slechts marginaal meer 
oplevert. Dat heeft alles te maken met ons 
toeslagen en belastingstelsel.’

STERKE LEER EN ONTWIKKELCULTUUR
Om ook voor de toekomst een lage 
werkloosheid te houden is een sterke 
leer en ontwikkelcultuur nodig, vindt Van 
Holstein. ‘De arbeidsmarkt verandert, er 
komen functies bij, er verdwijnen functies. 
De maatschappij stelt andere eisen, 
daarmee verandert ook de vraag naar 
kennis en vaardigheden. De energietransitie 
bijvoorbeeld veroorzaakt een grote vraag 
naar anders geschoold technisch personeel. 
Je moet je dan ook aan de voorkant 
afvragen: waar leiden we mensen nou 
eigenlijk toe op?’ Met andere woorden: 
we moeten kritisch kijken of er voldoende 
aantrekkelijke opleidingsmogelijkheden  
voor kansrijke beroepen zijn. En ook 
binnen het werk moeten mensen positief 
gestimuleerd worden zich te blijven 
ontwikkelen, zodat ze dat werk vol kunnen 
houden en mee kunnen groeien met 
veranderende eisen.’

voor een mboopleiding. ‘Terwijl het leren 
van een vak op een mboschool een grote 
maatschappelijke waarde heeft. Veel 
mensen vergeten ook dat je met een 
mboopleiding een prima boterham kunt 
verdienen. Een loodgieter verdient per uur 
meer dan een communicatiemedewerker, 
om maar een voorbeeld te noemen. Er 
zou meer waardering en meer aandacht 
voor moeten zijn. Die hele kwalificatie 
van ‘middelbaar’ en ‘hoger’ zou gewoon 
afgeschaft moeten worden. Laten we 
voortaan spreken van praktische en 
theoretische opleidingen.’

UWV kan een belangrijke rol spelen in de 
potjesdekseltjeskwestie, zegt Fortuin 
‘UWV is een belangrijke kennisbron, de 
organisatie weet wat er speelt en wat de 
kansrijke beroepen zijn. Zij kunnen aangeven 
welke kant het op moet met opleiding 
en ontwikkeling en ze kunnen vroegtijdig 
voorlichting geven over kansrijke beroepen 
en bijdragen aan scholing, coaching en 
opleiding. ‘Niet alleen voor jongeren, 
maar voor iedereen die een plekje wil op 
de arbeidsmarkt. Dat kan bijdragen om 
langdurige werkloosheid te voorkomen.’  

MEER HULP VOOR OUDERE  
WERKNEMERS
Ook de manier waarop mensen werk 
kunnen zoeken en zichzelf kunnen 
presenteren, verandert. ‘Daarbij moeten 
werknemers geholpen worden, vooral 
oudere werknemers. Juist bij die groep zit 
een deel van de werkloosheid. Vroeger 
zocht je naar vacatures in de krant, 
maar daarmee kom je er niet meer. Je 
moet leren netwerken en je presenteren 
via sociale media.  Daar helpen wij als 
vakbeweging de mensen mee en ook 
voor UWV ligt daar een rol. De VCP 
probeert met Toekomstpro(o)f mensen 
op weg te helpen vóórdat ze in een 
uitkering belanden. Zoals in de regionale 
mobiliteitsteams, een samenwerking 
tussen gemeenten, UWV en sociale 
partners, die ontstaan is in de corona crisis. 
Dat werkt goed, die samenwerking heeft 
grote meerwaarde. Voor ons allemaal 
– sociale partners, UWV – moet dát het 
streven zijn: niet zorgen dat werklozen  
zo snel mogelijk uit een uitkering 
verdwijnen, maar naast mensen staan 
en zorgen dat iemand weer passend 
duurzaam werk vindt.’ 

‘ Veel groter 
probleem is de 
potjes-dekseltjes-
kwestie’  
PIET FORTUIN, CNV

‘ Waar leiden  
we nou eigenlijk  
toe op?’ 
NIC HOLSTEIN, VCP
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BREDERE BLIK  
OP GEZONDHEID
TEKST IRIS KOOMEN  |  BEELD CENSUUR

‘Positieve Gezondheid is een bredere 
kijk op gezondheid, uitgewerkt in zes 
dimensies: kwaliteit van leven, meedoen, 
dagelijks functioneren, lichaamsfuncties, 
mentaal welbevinden en zingeving.’
 
GEZONDHEID EN KLACHTEN IN KAART
‘Om een totaalbeeld te krijgen van het 
welzijn, vult de persoon in kwestie 42 stel
lingen in die gaan over de zes dimensies. 
Bijvoorbeeld: ik voel me gezond, ik heb 
goed contact met andere mensen, ik kan 
goed omgaan met het geld dat ik iedere 
maand krijg. Als je de vragen hebt beant
woord, krijg je je ‘gezondheidoppervlak’  
in beeld gebracht in een spinnenweb.
Als werkgever kun je deze vragenlijst 
als tool aanbieden aan je medewerkers, 
niet alleen om uitval te voorkomen, maar 
ook om de kern van het probleem helder 
te krijgen wanneer iemand al tobt met 
gezondheids of burnout klachten. Dit 
helpt je ook om in beeld te krijgen wat  
je medewerkers drijft en hoe je ze kunt 
helpen om te floreren op het werk. Het 
helpt ook zeker als je als werkgever  

zelf ook een keer de vragenlijst invult,  
zodat je er een beeld bij hebt.’
 
LUISTEREN EN VRAGEN STELLEN
‘Het spinnenweb biedt aanknopingspunten 
om te reflecteren. Dat kan individueel,  
of met een ander, die vragen stelt zoals:  
Wat wil je veranderen of meer aandacht 
geven? Wat of wie kan je helpen? Op  
mijnpositievegezondheid.nl zijn meer  
vragen te vinden. Met behulp van de vragen 
voer je het zogeheten ‘andere gesprek’. Dat 
is een gesprek waarbij de ander niet advi
seert, maar vooral luistert en vragen stelt.’
‘Dat kan tot verrassende uitkomsten leiden. 
Zo kan blijken dat achter een gezondheids
klacht een heel ander probleem schuilgaat. 
Ook weten mensen vaak heel goed zelf  
wat ze nodig hebben om hun situatie te 
verbeteren. De essentie is: breed kijken naar 
hoe het met je gaat en daarna: wat wil jij? 
Dat klinkt makkelijk, maar is best moeilijk, 
want professionals zijn dit niet zo gewend. 
Ze zijn gewend problemen van anderen  
te moeten oplossen en niet mensen te 
bewegen naar wat ze echt willen.’

DUURZAME INZETBAARHEID
‘De meerwaarde voor bedrijven en orga
nisaties van het inzetten van Positieve 
Gezondheid is dat je medewerkers in 
contact brengt met wat hen echt drijft. 
Dat kan van alles zijn, van klein tot groot: 
iemand wil z’n moeder een waardige 
oude dag geven door haar te ondersteu
nen met mantelzorg. Of iemand wil maat
schappelijk iets bijdragen. Of een grote 
reis maken met z’n gezin. Met behulp 
van het invullen van de vragenlijst en het 
andere gesprek, kun je achter die drijf
veren van je medewerkers komen. Dat 
gesprek moet wel in een veilige setting 
plaatsvinden.’

IN BEWEGING KRIJGEN
‘Als je medewerkers in contact komen  
met hun diepe bron van vitaliteit en  
energie. Als ze zogezegd de stekker in  
hun eigen stopcontact steken en als je 
ze als werkgever daarbij helpt, dan krijg 
je ze in beweging. En, dan doen ze hun 
werk met plezier en energie. Dat zorgt 
weer voor duurzame inzetbaarheid.’ 

Om vitaliteit op de werkvloer te bevorderen zijn inmiddels meerdere 
initiatieven in het leven geroepen. Zo legde voormalig huisarts 
Machteld Huber twaalf jaar geleden de basis voor een nieuw begrip 
in de wereld van gezondheid en preventie: Positieve Gezondheid. 
Met Positieve Gezondheid leg je het accent op mensen zelf, hun 
veerkracht, en op wat ze wél kunnen. Hiermee bevorder  
je herstel en (arbeids-)participatie. Machteld Huber licht toe.

Voorkomen van uitval op werk
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FAILLISSEMENTEN

Joris Knoben, hoogleraar  
Strategie en Ondernemerschap 

‘ BIJ EEN GEZONDE  
ECONOMIE ‘HOREN’ 
FAILLISSEMENTEN’
In totaal zijn er ruim 2 miljoen bedrijven in Nederland. 
In 2022 gingen daar 2.144 van failliet. Wat zeggen  
die cijfers? Hoogleraar Joris Knoben deelt zijn inzichten 
en geeft strategisch advies voor ondernemers in 
zwaar weer: ‘Soms is het tijd voor een radicale 
heroverweging van je businessmodel.’ �

TEKST REBELIEVE  |  BEELD BEELDREDAKTIE

Met zijn hoogleraarschap wil professor 
Joris Knoben bijdragen aan onderwijs, 
onderzoek en maatschappelijke impact. 
Die maatschappelijk relevante input 
geeft hij onder andere in het duiden van 
de trend rapportages van de Kamer van 
Koophandel (KvK). De juiste persoon dus 
om de faillissements cijfers van afgelopen 
jaar mee door te nemen. Wat zeggen de 
cijfers die het Centraal Bureau voor de 
Statistiek (CBS) elke maand levert over het 
aantal faillissementen in Nederland? 

Volgens Knoben is het zinvoller om te  
kijken naar het aantal stoppende bedrijven 
dan naar het aantal faillissementen. ‘Een 
bedrijf bankroet laten verklaren heeft veel 
juridische en soms ook persoonlijke, conse
quenties. Daarom stoppen bedrijven vaak 
voordat ze echt failliet gaan. En dan is er 
het feit dat van de meer dan twee miljoen 
bedrijven in Nederland het overgrote deel 
(68 %) zzp’er is. Die gaan bijna nooit failliet: 
een eenmanszaak zonder economisch  
meerwaarde schrijft zichzelf gewoon uit  

bij de KvK. Ook die zie je dus niet terug in  
de faillissementscijfers.’ 

Stoppers kun je niet gelijkstellen aan 
faillissementen, zegt Knoben. ‘Er is een 
verschil tussen vrijwillig stoppen, bijvoor
beeld vanwege het bereiken van de pen
sioengerechtigde leeftijd of een carrière
switch, en gedwongen stoppen, omdat 
de rekeningen niet meer te betalen zijn. 
Dat verschil valt uit de cijfers niet op te 
maken. Dus faillissementscijfers hebben �
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*
‘Faillissementscijfers 

hebben een 
signaalfunctie’

personeelstekorten of opgeraakte financiële 
reserves. En er zijn duidelijk sectoren die het 
zwaarder hebben. Denk aan horeca, cultuur,  
recreatie: zij zijn tijdens de coronaperiode 
lang gedwongen gesloten geweest en 
moesten interen op hun reserves. Ook in 
de bouw en de landbouw loopt het aantal 
stoppers op, door opeenstapelende proble
men rond de onzekerheid over beleid, de 
stikstof problematiek en de kostenstijging 
van bouwmaterialen. En de kleine retailer 
heeft – en krijgt – het ook zwaar, omdat 
het doorberekenen van kosten daar sneller 
een grens bereikt. Je kunt de prijs van een 
heel brood wel iets verhogen, maar daar zit 
natuurlijk wel een maximum aan.’

ONDERNEMEN VEREIST VOORUITZIEN 
Volgens Knoben was de coronasteun een 
trendbreuk, waardoor het idee is gewekt 
dat het een overheidstaak is om bedrijven 
overeind te houden. ‘Soms werkt een 
bedrijfsmodel niet meer, of geven onder
nemers er een slechte invulling aan. Die 
ondernemingen moeten plek maken voor 
anderen. En in deze krappe arbeidsmarkt 
zouden gezonde bedrijven de daaruit 
vrijkomende werknemers goed kunnen 
gebruiken. Toen er na de lockdowns weer 
meer mocht, veerde onze economie snel 
op. Dus in die zin hadden de maatregelen 
succes. Maar er is een verschil tussen 
onder nemersrisico en overmacht. Een 
bedrijf dat tot vorig jaar producten leverde 
aan Rusland en dat nu vanwege de boycot 
niet meer mag: dat is overmacht. Zulke 
ondernemers verdienen de tijd om met een 
nieuw plan te komen. Maar wat mij betreft 
kun je niet in goede tijden trots zijn op je 
eigen aandeel en bij problemen plotseling 
verwachten dat de overheid je moet hel
pen. Als ondernemer moet je vooruitkijken 
en anticiperen. Het klinkt misschien hard, 

maar in een gezonde economie horen er 
bedrijven failliet te gaan.’

CREATIVITEIT MAAKT HET VERSCHIL
Creativiteit is onmisbaar als ondernemer
De econoom ziet hoe verschillend bedrijven 
omgaan met zwaar weer. Juist in coronatijd 
werd dat goed zichtbaar. ‘Sommige bedrij
ven legden zich bij de situatie neer. Anderen 
pasten hun businessmodel aan. Creativiteit 
maakt hét verschil. Zo waren er bierbrou
wers met tijdelijk minder alcoholafzet, die 
handalcohol gingen produceren. En een 
bedrijf dat whiteboards maakte, stapte over 
naar de productie van spatschermen. Op 
kritieke momenten moet je als bedrijf een 
keuze durven maken en jezelf opnieuw uit
vinden. Elk lang bestaand bedrijf moet wel 
een keer zo’n omslag maken.’ 

Veel ondernemers weten wel dat flexibili
teit belangrijk is, maar gaan toch stug door 
zoals het in hun industrie hoort, is Knobens 
indruk. ‘Een crisis geeft hun dan de spreek
woordelijke schop onder de kont. Denk 
aan Nokia: begonnen als producent van 
toilet papier, daarna van telefoons. En tegen
woordig – niet bekend voor veel mensen – 
maken ze mobiele zendmasten. Een typisch  
voorbeeld van een onderneming die  
fouten gemaakt heeft, maar steeds  
opnieuw begint.’ 

VOORUITKIJKEN IS ESSENTIEEL
chroom radicale veranderingen niet
Ondernemers doen er goed aan om voor 
nieuwe kansen verder te kijken dan hun 
eigen industrie. Nieuwe technieken, zoals 
artificial intelligence (AI), bieden volgens 
Knoben veel mogelijkheden. ‘Als je als onder
nemer nog niet hebt bedacht wat AI voor 
jou bedrijf betekent, ben je te laat. Daar 
moet je nu over nadenken, niet pas als je 
eerste concurrenten ermee beginnen. En 
soms is het tijd voor een fundamentele her
overweging van je businessmodel. Natuurlijk 

speelt het financiële plaatje daarin een 
grote rol en is zo’n wijziging niet in iedere 
branche haalbaar. Verwacht je echt over 
een half jaar failliet te gaan en zie je weinig 
kansen? Stop dan zelf. Dat scheelt ellende. 
Maar zie je nog mogelijkheden? Spring erbo
ven op. En schroom niet om radicale veran
deringen door te voeren.’ 

In de eerste helft van 2022 besloten 
76.000 bedrijven ermee te stoppen. 

Dat is het hoogste aantal sinds  
2007, het moment dat het CBS  

begon met meten.

76.000

AANTAL FAILLISSEMENTEN 

2019 

3.792

2022 

2.144

STERKSTE STIJGING FAILLISSEMENTEN IN DE HANDEL 
Net als in voorgaande jaren had de handel, met 428, de meeste 
faillissementen in 2022. Daarna volgde de bouwnijverheid met 341. Beide 
bedrijfstakken behoren qua aantal bedrijven tot de grote bedrijfstakken.

2023: ‘ECONOMISCH SAAI JAAR’
Voor 2023 ziet de hoogleraar het niet eens 
zo somber in. ‘Vreemd genoeg verwacht ik 
een economisch redelijk stabiel of zelfs ‘saai’ 
jaar: weinig economische groei, maar ook 
geen enorme recessie. Tenzij er in Oekraïne 
heel onverwachte dingen gebeuren, zoals 
een atoomoorlog. De koopkracht staat zeker 
onder druk. Maar de energiesteunpakketten 
halen de grootste angel eruit. Tegelijkertijd 
wordt met die energiesteun tijd gekocht. Als 
dat – waarschijnlijk – over een jaar wegvalt, 
moet je bedrijf het toch zelfstandig redden. 
Bedrijven die dan niet voorbereid zijn, 
komen echt in grote problemen. Dus stap 
over op aardwarmte, investeer in energie
besparing, maak je bedrijfsmodel duurzamer 
en energiezuiniger. Gebruik 2023 om klaar  
te zijn voor het jaar erna.’ 

428

341

68%
Er zijn 2,3 miljoen ondernemingen 
in Nederland, 68% daarvan is 
een eenmanszaak. Deze gaan 
bijna nooit failliet, want een 
slechtlopende eenmanszaak  
schrijft zichzelf uit bij de KvK.
   

een signaalfunctie. Je moet niet zozeer kijken 
naar de absolute aantallen, maar de cijfers 
zien als een rode vlag. Als er een enorme 
piek zou zijn, dan moet je opletten.  
Nu zie je – met 2.144 faillissementen in  
2022 – wel een lichte stijging gedurende  
het jaar, maar als je het vergelijkt met het 
niveau van voor corona in 2019 (3.792 faillis
sementen) is er zeker geen reden tot zorg.’

�

DE FAILLISSEMENTSGOLF DIE NIET KWAM
Aan het begin van de coronaperiode ver
minderde het aantal faillissementen sterk, 
dankzij de bekende steunmaatregelen. 
Voor iedere groep bedrijven was er wel een 
regeling om hen door de onzekere tijd heen 
te helpen en zo de economie in stand te 
houden. De brede verwachting was een golf 
aan faillissementen na afloop van die steun. 
Maar die golf bleef – tot nu toe – uit. 

Joris Knoben: ‘Met de huidige kostencrisis 
zou je verwachten dat nu meer bedrijven 
failliet gaan, maar door de tegemoet
koming in energiekosten valt dat mee. Er 
komen wel bedrijven in de problemen door 

BRON: CBS 
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Regionaal Werkcentrum Amsterdam 
pakt arbeidsmarktvraagstukken op

Personeel werven voor de concurrent? Het 
klinkt gek, maar 52 kinderopvangorganisaties, 
de lokale brancheverenigingen én de gemeente 
Amsterdam zijn vol vertrouwen dat hun aanpak 
werkt. Samen werven, selecteren en plaatsen 
ze mensen om het personeelstekort aan te 
pakken. Exemplarisch voor de aanpak van het 
Regionaal Werkcentrum Groot-Amsterdam. 

‘ ZO KAN HET  
DUS OOK!’
TEKST LEONIE SCHUTTER-DE BOER |  BEELD IVO VAN DER BENT

Selma Nijhof (l), manager van het Regionaal 
Werkcentrum Groot-Amsterdam  
en Anita Oonk (r), rayonmanager UWV 
Groot-Amsterdam
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‘De kinderopvang in Amsterdam had 
meer dan duizend vacatures. Er moest 
iets gebeuren.’ Selma Nijhof, manager 
van het Regionaal Werkcentrum Groot
Amsterdam en Anita Oonk, rayonmanager 
UWV GrootAmsterdam, zijn blij met de 
nieuwe campagne ‘Kom werken in de 
kinderopvang in Amsterdam’. Deze gaat 
uit van de kracht van samenwerken 
in plaats van elkaar beconcurreren. 
Centraal staat de kandidaat, niet de 
kinderopvanglocatie. Iedereen die interesse 
heeft om in de kinderopvang te werken, 
kan zich melden voor een intakegesprek.  
Die gesprekken worden gevoerd door de 
kinder opvang organisaties, het regionale 
Werkgeverservicepunt (WSP) en Regionaal 
Werkcentrum GrootAmsterdam. Tijdens 

zo’n gesprek wordt gekeken waar iemand 
het best zou passen. Een kleinschalige 
opvang sluit beter aan bij iemand die het 
liefst werkt met vaste collega’s op één 
plek. Wie behoefte heeft aan afwisseling of 
flexibiliteit, past eerder bij een opvang met 
meerdere locaties. Het kan dus gebeuren 
dat mensen een sollicitatiegesprek voeren 
met een andere werkgever dan waar ze 
uiteindelijk aan de slag gaan. Stel dat 
iemand geschikt is, maar het juiste diploma 
mist, kan die instromen in het Loopbaanpad 
Kinderopvang. Dit is ontwikkeld door 
opleiders, brancheverenigingen, UWV, 
werkgevers, arbeidsmarktfonds FCB, WSP 
GrootAmsterdam, leerwerkbedrijven en de 
gemeente Amsterdam samen. Het Regionaal 
Werkcentrum coördineert het geheel.

REGIONAAL WERKCENTRUM: EEN 
NETWERKORGANISATIE
Het Regionaal Werkcentrum, een 
netwerk organisatie dat samenwerkt met 
verschillende partners op het gebied van 
arbeidsmarktvraagstukken, is kort na de 
uitbraak van de coronapandemie opgericht. 
Het is de ambitie van het kabinet om in 
heel Nederland regionale werkcentra te 
realiseren. Nijhof was destijds directeur 
van het Werkgeverservicepunt Groot
Amsterdam. ‘We wilden een toename van 
uitkeringsaanvragen voorkomen en besloten 
een team samen te stellen dat werkgevers 
in de regio ging benaderen: heb je last van 
over of ondercapaciteit? Ook werd gekeken 
waar verbindingen konden worden gelegd. 
Dat bleek niet eenvoudig. Regelmatig was 

begeleiding of scholing nodig.’ Anita Oonk 
vult aan: ‘UWV werd betrokken en richtte 
een werknemersteam op dat de begeleiding 
van deze mensen oppakte. In basis was 
dit team de voorloper van het Regionale 
Mobiliteitsteam (RMT). Deze teams zijn 
later, in opdracht van het ministerie van 
SZW, op vijfendertig plekken in Nederland 
gestart.’ Toch bleef de verwachte grote 
werkloosheid uit, ook door regelingen als 
NOW en TOZO. Arbeidsmarktproblemen 
waren er wel volop: veel vacatures, weinig 
werkzoekenden, kwalitatieve mismatches, 
vergrijzing en ontgroening. De krapte in 
een aantal sectoren, zoals zorg en welzijn, 
techniek, ICT en bouw, dreigde structureel 
te worden. Nijhof en Oonk zagen dat de 
samenwerkingen die de werkgevers en 

werknemersteams met partners in de 
arbeidsmarkt aangingen werkten.

ONTSCHOTTEN VAN DE DIENSTVERLENING 
De crux van de dienstverlening van het 
Regionale Werkcentrum zit ‘m in het 
ontbreken van schotten. Het ontschotten 
van de dienstverlening komt voort uit de 
Commissie Borstlap. Het staat voor het 
gebruikmaken van de dienstverlening van 
de partners en de eigen dienstverlening 
openstellen voor andere partners in het 
netwerk. Voorheen kon iemand met een 
WWuitkering uit het UWVbestand niet 
de cursus ‘rouwverwerking’ volgen die 
vakbonden standaard bieden aan mensen 
die werkloos zijn geworden. Nu maakt 
het niet uit tot welke doelgroep iemand 

behoort en de menukaart is flink uitgebreid. 
Ook kunnen commerciële dienstverleners 
worden ingezet, zoals een publiekprivate 
samenwerking tussen VNONCW, Ziggo, 
Randstad en UWV. Deze aanpak heeft 
bijvoorbeeld Ziggo Dome in Amsterdam 
Zuidoost veel opgeleverd. Het bedrijf had 
moeite om personeel te vinden. Ook bleek 
dat weinig mensen uit de buurt bij Ziggo 
Dome werkten. UWV ging in gesprek met 
twee vrouwen uit het bestand die al even 
zonder werk zaten, zegt coördinator bij 
het RMT Natasja Steenhagen. Zij werden 
aangesteld als community manager 
en kregen elk een eigen afdeling, 
respectievelijk garderobe en bar, onder hun 
hoede. Vervolgens zijn deze vrouwen in de 
wijk, via hun eigen netwerk, mensen gaan 

HET CONCEPT VAN  
REGIONALE WERKCENTRA
Op meerdere plekken wordt 
geëxperimenteerd met de aanpak 
van regionale werkcentra: 
drempelloze dienstverlening aan 
alle burgers. Hier werken UWV  
en gemeenten onder één dak 
samen met meerdere partners.  
Bij voorkeur met regionale 
WerkgeversServicepunten,  
Leerwerkloketten, onderwijs-
instellingen, sociale partners en 
private partijen. Werknemers, 
werkzoekenden en werkgevers 
kunnen er terecht met al hun 
vragen over werk, inkomen, 
loopbaanontwikkeling, scholing 
en voorzieningen. De periode 
2023-2024 staat vooral in het 
teken van ervaring opdoen met 
deze aanpak. Dit alles vooruit-
lopend op de ambities van het 
kabinet zoals beschreven in  
de kamerbrief Uitbreiding 
Arbeidsmarkt infrastructuur 
(oktober 2022).
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HULP VAN HET  
REGIONAAL WERKCENTRUM
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‘Voordat ik bij het Regionaal 
Werkcentrum terecht kwam was ik 

werkzaam als verkoopmedewerker bij 
een tuin centrum. Begin 2021 moesten 
door corona de winkels dicht en werd 
mijn tijdelijke contract niet verlengd. 

De arbeidsdeskundige van UWV bracht 
mij toen in contact met het Regionaal 
Werkcentrum GrootAmsterdam. Naast 
de persoonlijke gesprekken met mijn 
jobcoach had ik één keer in de week 

een sessie met andere werkzoekenden. 
We leerden daar onder andere hoe 
we het beste konden solliciteren en 

hoe we onze cv’s konden verbeteren. 
Dit was een leerzame tijd. In een van 

de gesprekken met mijn jobcoach 
kwam de functie van WMOconsulent 
naar voren. Ik was direct enthousiast. 
Voordat ik met de opleiding tot WMO
consulent begon heb ik nog een aantal 

maanden bij een vaccinatielocatie 
gewerkt. Toen mijn contract afliep 

heb ik mij direct aangemeld voor de 
opleiding tot WMOconsulent. Daar ben 

ik in september 2022 mee begonnen. 
Naast de opleiding ging ik aan de slag 
bij de crisisopvang. Eerst in Assendelft, 
later in Purmerend. Ik werkte dan drie 
of vier dagen in de week en moest één 

dag studeren. Hoe moeilijk het ook 
voor de mensen in de crisisopvang is, 
ik probeer ervoor te zorgen dat hun 

verblijf zo fijn mogelijk is. Het gaat om 
de kleine dingen. Laatst heb ik voor een 
meneer een naaimachine geregeld, hij 
was kleermaker. Nu heeft hij een eigen 

tafeltje en repareert daar de kleding 
voor iedereen. Daarnaast heeft hij voor 
alle kinderen kliederschorten gemaakt. 
Daar doe je het voor en krijg je energie 

van. Onlangs heb ik mijn opleiding 
afgerond. Nu ben ik druk aan het 

solliciteren. Ik hoop, nee ik weet dat  
ik mezelf binnenkort WMOconsulent 

mag noemen!’

Wie 
Hans Vos (62)

Wat 
Opgeleid tot WMOconsulent

’Toen mijn contract 
afliep heb ik mij  

direct aangemeld  
voor de opleiding’

benaderen: zoek je werk of ken je iemand 
die werk zoekt?’ De mensen die zich melden, 
hadden niet altijd voldoende opleiding of 
ervaring. Vanuit het Regionaal Werkcentrum 
werd geregeld dat zij trainingen als 
klantvriendelijkheid en sociale hygiëne 
konden volgen. Een projectleider droeg, met 
hulp van betrokken netwerkpartners, zorg 
voor de begeleiding op de werkplek. Iets 
wat een werkgever voorheen zelf moest 
regelen. In de praktijk was er vaak geen tijd 
voor en was het krijgen van subsidies voor 
de begeleiding tijdrovend en ingewikkeld. 

PROJECTEN DIE WERKGEVER ÉN 
WERKNEMER HELPEN
De afgelopen twee jaar heeft het 
Regionaal Werkcentrum verschillende 
projecten opgezet en daarmee (acute) 
arbeidsmarktvraagstukken aangepakt. 
Voor sectoren die kampen met personeels
tekorten zijn samen met partners 
loopbaanpaden ontwikkeld. In Amsterdam 

� Oost werkte het Regionaal Werkcentrum 
samen met een maatschappelijke 
organisatie om onbenut arbeidspotentieel 
aan te pakken. Het centrum had goed 
in beeld welke mensen in de wijk wel 
wilden werken, maar de stap naar werk 
of opleiding niet konden zetten. Gebrek 
aan financiën zorgde dat niet kon worden 
doorgepakt. Een scholingsadviseur uit 
het Regionaal Werkcentrum netwerk 
bracht de mogelijkheden in kaart en 
regelde dat passende opleidingen in de 
wijk werden aangeboden. Daarmee werd 
een obstakel dat mensen tegenhield 
zich op de arbeidsmarkt te begeven, 
weggenomen. Straks stromen deze 
mensen uit naar functies als assistent 
dienstverlener en voegen zo concreet iets 
toe aan de arbeidsmarkt. Tot slot speelt het 
Regionaal Werkcentrum ook vroegtijdig in 
op zaken. Na het uitbreken van de oorlog 
in Oekraïne stond in no time een team 
klaar dat zowel gevluchte Oekraïners 

als ondernemers in GrootAmsterdam 
kon helpen. Dit gebeurde onder meer 
met een werkdesk waar betrokkenen 
terecht konden met vragen over zaken die 
geregeld moesten worden. Daarnaast was 
er materiaal beschikbaar voor werkgevers 
om werkzoekenden te bereiken en werden 
er speciale Meet & Greets georganiseerd. 
Dit was in samenwerking met het 
Werkgeversservicepunt waar Oekraïners 
in contact kwamen met werkgevers uit 
allerlei sectoren en uitzendbureaus waar 
vaak al direct een werkverband uit volgde. 
De komende tijd gaat het Regionaal 
Werkcentrum verder met het verbinden 
van netwerkpartners om de uitdagingen 
op de arbeidsmarkt het hoofd te bieden 
zodat iedereen die het nodig heeft de 
ondersteuning krijgt die hij verdient. 

Meer lezen over het Regionaal Werkcentrum  
GrootAmsterdam, kijk dan op: 
grootamsterdamwerktdoor.nl

 



‘We wilden dat het iets bijzonders zou zijn’, 
vertelt Dieuwke SimonisStellinga over het 
restaurant dat zij samen met haar man 
Willem opende. In 2013 kochten ze een 
oude kerk in Hooge Zwaluwe en bouwden 
het in twee jaar tijd om tot restaurant. Het 
restaurant kreeg de naam Onze Kerk; een 
plek waar iedereen welkom is. ‘We vonden 
het belangrijk dat niet alleen de gasten 
zich welkom en verzorgd voelden, maar 
ook het personeel. Plek voor iedereen.’ Een 
‘plek voor iedereen’ vertaalt zich bij Onze 
Kerk in dagbesteding voor mensen met een 
verstandelijke beperking en werkplekken 
voor twee jongens met een Wajonguitkering, 
Sam en Thijs. Dieuwke: ‘Sam kwam via een 
stage vanuit het speciaal onderwijs bij ons. 
Wij zagen potentie in hem en hij had zelf 
ook de wens om hier te blijven en zich te 
ontwikkelen. Dus nu werken we met hem 
toe naar een beschutte werkplek. Hij voert 
taken uit zoals de afwas of groente snijden. 
Thijs kwam zelf bij ons. Hiervoor werkte hij 
bij Happy Tosti, dus hij had al horecaervaring. 
Hij werkt als tweede man in de keuken. Hij 
opent ‘s ochtends de keuken en draait dan 
samen met onze kok Jozef de lunchdienst. 
Met Thijs hebben we een regulier 
arbeidscontract, maar we maken wel gebruik 
van loondispensatie en de noriskpolis.’ 
Nicole Weterings is hrmanager en interne 
jobcoach bij Onze Kerk. 

‘Nicole heeft veel ervaring met deze doel
groep, dus zij is een uitstekende aanvulling 

Het verhaal van Onze Kerk in Hooge Zwaluwe is niet alleen een verhaal van een bijzonder 
restaurant, maar ook van bevlogen werkgeverschap. Eigenaar Dieuwke Simonis-Stellinga vindt dat 
het niet meer dan vanzelfsprekend dat er een werkplek is voor iedereen, ook voor mensen met een 
beperking. ‘Als we dat allemaal doen, kan iedereen volwaardig onderdeel zijn van de maatschappij.’

X

THIJS:
‘Ik werk hier al een jaartje of 
twee. Ik ben begonnen met 
één dag per week en nu werk 
ik drie dagen in de week, dat 
is heel fijn. Ik kom altijd met 
de fiets, behalve als het heel 
slecht weer is, dan brengt 
ons pa me naar het werk. 
Als ik door de polder vanuit 
Oosterhout ga is dat ruim 35 
minuten fietsen, maar als ik het 
snel doe ben ik in 33 minuten 
hier. Onderweg zijn op de fiets 
is fijn, je ziet van alles.
Ik doe van alles bij Onze Kerk. 
Ik doe de leveranties, dat is 
dat ik alles wat binnenkomt 
controleer en dan op zijn plek 
zet, en ik draai mise en place, 
dat is dat je voorbereidend 
werk doet voor de maaltijden. 
Ik doe dan de koude kant, zoals 
salades en tosti’s voorbereiden, 
dat soort dingen. Voor mij is het 
hartstikke leuk werk hier omdat 
ik het leuk vind om met eten 
bezig te zijn. En ja, als het om 
eten gaat; ik vind een mooie 
goede biefstuk het lekkerst,  
en dan natuurlijk van die  
lekker gebakken aardappeltjes 
erbij, heerlijk!‘

TEKST JEANETTE VAN LAAR  |  BEELD MARTIN WAALBOER 

binnen ons bedrijf. Als interne jobcoach 
praat Nicole eigenlijk meer met de mensen 
om Thijs en Sam heen dan met de jongens 
zelf. Hoe goed de jongens het doen, valt of 
staat namelijk met de stutting om hen heen. 
Zo kan Thijs gejaagd gaan werken wanneer 
het een drukke lunch is. Daar moet de kok 
hem dan in afremmen. Vanuit de beste 
bedoelingen doet hij dat soms niet. Want 
Thijs doet zo z’n best, zegt hij dan. Maar juist 
dan heeft Thijs ook grenzen nodig. Daarin 
worden anderen weer begeleid.’ 

Ondanks de sociale kant van hun 
bedrijfsmissie is Onze Kerk een commercieel 
bedrijf. Daarom vindt Dieuwke het belangrijk 
dat er voorzieningen beschikbaar zijn, 
zoals een noriskpolis en loondispensatie, 
die ervoor zorgen dat de werkgever niet 
alle risico’s en kosten hoeft te dragen. ‘Op 

dagen dat alles vlot verloopt, merk je aan 
Thijs soms niet eens dat hij een beperking 
heeft. Maar zodra er iets ‘mis’ gaat, dan heeft 
dat wel degelijk effect op zijn functioneren. 
Dan is dat vangnetgevoel dat voorzieningen 
als loondispensatie geven waardevol.’ 
Veel horecaondernemers kampen met 
personeelstekorten. Hoe is dat voor Onze Kerk? 

‘Net na corona hadden we heel even een 
tekort, maar verder hebben wij eigenlijk 
geen last van de krapte. Wij staan open voor 
iedereen die binnenkomt, ongeacht of die een 
rugzakje heeft of niet. Ik zie het zo: er komt 
iemand binnen en diegene kan iets. Dan gaan 
we samen kijken of we een passende functie 
kunnen vinden. Een soort open hiring. En 
daardoor hoef ik maar zelden een vacature  
uit te zetten.’ Daarnaast is Dieuwke ervan 
overtuigd dat staan voor waar je in gelooft – 
in het geval van Onze Kerk is dat de sociale 
bedrijfsmissie – zich terugbetaalt. ‘Een aantal 
maanden terug hebben we afscheid genomen 
van een kok. Van zijn norse gedrag werden 
Sam en Thijs zenuwachtig. Zo iemand past 
hier gewoon niet. Mijn moeder zei: Dieuwke, 
hoe kun je nou je kok laten gaan in deze 
tijden? Maar ik had liever geen kok dan een 
scheldende kok. En het mooie is: we hadden 
vrijwel gelijk een nieuwe kok. Bij een event in 
de herfst was hier een journaliste. Ze vertelde 
dat haar man kok was, op zoek was naar een 
andere baan en dat hij waarschijnlijk heel 
goed zou passen bij ons bedrijf. Dat was dus 
Jozef, onze huidige kok.’ 

REPORTAGE ARBEIDSBEPERKTEN

‘ Ik besef dat ik op 
een hele bijzondere 
plek werk’ 

BIJ RESTAURANT  
ONZE KERK IS  

INCLUSIE HEILIG
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SAM: 
‘Ik ben al vanaf 2018 in de keuken hier, 
maar dat was voor mij niet voor het eerst 
in een keuken, want op school had ik 
al wat keukenervaring opgedaan, daar 
heb ik snijtechnieken geleerd. Hier in het 
restaurant snijd ik de groentes voor zoals 
sla en zo. Ik werk drie dagen in de week, op 
woensdag, donderdag en vrijdag. Ik woon 
in Breda, dat best een stukje, dus mijn 

moeder brengt en haalt me altijd.  
Dat is best luxe. Ik begin om tien uur en 
dan ga ik ’s middags om vijf uur weer naar 
huis. Van de dingen die ik hier op mijn werk 
doe is het afwassen mijn favoriet. Ik doe de 
afwas van de gasten, de borden en glazen, 
maar ook de afwas van de keuken. Soms 
krijg ik vieze aangebrande pannen en 
die krijg je bijna niet schoon. Dan komt er 
een staalsponsje aan te pas en dan maar 

schrobben. Afwassen vind ik fijn, omdat  
ik apart in het afwashok sta. Dan heb 
ik rust en kan ik me met mijn werk 
bezighouden en alles erop mijn gemak 
doorheen halen. Ik ben heel secuur,  
soms kom ik in het afwashokje binnen  
en dan staan er dingen die daar helemaal 
niet horen! Dan staat het helemaal vol,  
dus dan ga ik direct aan het opruimen;  
weg ermee!‘

‘ Van de dingen die 
ik hier op mijn werk 
doe is het afwassen 
mijn favoriet’
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ONZE KERK
Bestaat sinds: eind 2015
Aantal medewerkers: 30. 
Ongeveer een kwart van de 
medewerkers is gebaat bij 
extra ondersteuning.
Dagbesteding: 4 plekken
Maakt gebruik van: loon
dispensatie en noriskpolis.

SAM: 
’Werken hier is leuk, ik kan goed met mijn 
collega’s overweg en het is fijn om op 
zo’n mooie plek te werken. Ja, ik blijf hier 
nog lang doorknallen.’ 

THIJS:
’Ik besef dat ik op een hele bijzondere 
plek werk, ik denk niet dat er veel 
restaurants zijn in zo’n mooie kerk als 
deze. Het is heel fijn werken hier, vooral 
nu Jozef en nog een andere kok in het 
team zitten. Ik ben hier op mijn plek en 
dat wil ik graag zo houden!’
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LOONDISPENSATIE
Bij loondispensatie betaalt de 
werkgever tijdelijk minder loon aan 
een werknemer met een Wajong-
uitkering die minder werk aankan  
dan de andere werknemers. Een 
arbeidsdeskundige van UWV doet 
onderzoek op de werkplek om de 
loonwaarde te bepalen. Voorwaarde  
is dat de werknemer een Wajong-
uitkering heeft. De loondispensatie 
kan een half jaar tot vijf jaar duren. 
Verlenging is mogelijk, maar 
uiteindelijk moet de werknemer 
hetzelfde gaan verdienen als andere 
werknemers.



UWVMAGAZINE |  MAART |  2023   37

ARBEIDSMARKT

EEN REVOLUTIE OP  
DE ARBEIDSMARKT
Op de arbeidsmarkt – en in de samenleving – zal de komende vijf jaar 
een ‘revolutionaire transitie’ zichtbaar worden. Zo verschuift de 
arbeidsmarkt steeds meer van het collectief naar het individu.  
Dat voorspelt arbeidsmarktkenner Geert-Jan Waasdorp, oprichter  
en directeur van Intelligence Group. Al twintig jaar produceert, 
onderzoekt en verzamelt zijn bedrijf data op het gebied van 
arbeidsmarkt en recruitment. �

TEKST ELS WIEGANT  |  BEELD STUDIO VANDAAR
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Op dit moment, zo constateert Waasdorp, 
functioneert de arbeidsmarkt ‘fantastisch’. 
‘Althans als je naar de cijfers van het CBS 
kijkt: nog nooit hebben zoveel mensen een 
baan gehad, nog nooit is de arbeidspartici
patie zo hoog geweest, de werkloosheid zo 
laag en de dynamiek zo goed.’ Maar, laat hij 
er direct op volgen: ‘De krapte, schaarste en 
– gepercipieerde – mismatch op de arbeids
markt, het ziekteverzuim en de zorg om de 
mentale gezondheid van mensen zijn óók 
nog nooit zo hoog geweest.’ 
Hoewel de schaarste zal voortduren, zul
len de scherpste kantjes daar het komend 
jaar vanaf gaan, verwacht Waasdorp. Op 
de middel lange termijn van vijf jaar ziet 
hij echter zulke ingrijpende veranderingen 
opdoemen dat hij deze zelfs een ‘revolutio
naire transitie’ noemt. Die rust op twee pij
lers. De eerste is dat de arbeidsmarkt steeds 
meer van het collectief richting het individu 
opschuift. 
Ondanks dat de meerderheid van de  
werkenden nog steeds een vast contract 
heeft, stijgt het aantal zzp’ers en dat 
zal alleen maar meer worden, verwacht 
Waasdorp. ‘Er zijn nog nooit zoveel nieuwe 
zzp’ers bijgekomen als de afgelopen  
twaalf maanden: 127.000. Het is de snelst 
groeiende groep. Voor het eerst wordt  
duidelijk hoeveel autonomie het individu 
heeft gekregen. Dat laat zich niet meer 
inkaderen door cao’s en polderakkoorden. 
De geest is uit de fles en die krijg je er niet 
meer in.’ Dat geldt niet alleen voor zoge
heten ‘gigwerkers’: mensen die hun inkomen 
verdienen met tijdelijk werk en kortlopende 
projecten waarvoor specifieke skills worden 
gevraagd. Het gaat even zeer op voor mensen 
in kantoorbanen als mensen in praktische 
beroepen, benadrukt Waasdorp. 

HERWAARDERING PRAKTISCHE BEROEPEN
Een verandering in de (geldelijke) waarde
ring van die laatste groep is de tweede pijler 
onder de revolutionaire transitie die hij ver
wacht. ‘Praktisch geschoolden vormen het 
meest onderschatte en ondergewaardeerde 
arbeidspotentieel dat we hebben. Het is 
voor het eerst dat hun cruciale belang wordt 
benoemd en dat wordt gesignaleerd hoe zij 
worden weggezet als minderwaardig. Pure 
opleidingsdiscriminatie. Een net beginnend 
advocaat verdient tussen de 180 en 280 euro 
per uur. Terwijl iemand met mbo4techniek 
of een beginnend verpleegkundige het met 
30 tot 45 euro als commercieel uurtarief 
moet doen.’ Wanneer beroepsgroepen 
zoals verpleegkundigen en onderwijzers als 
gevolg van de kabinetsplannen om schijn
zelfstandigheid tegen te gaan, gedwongen 
worden om terug te keren naar een vast 
dienstverband, is het zeer waarschijnlijk dat 
zij hun vak zullen verlaten, denkt Waasdorp. 
‘In die beroepen zit nu al een enorme frictie
werkloosheid. Die wordt dan onmeetbaar 
groot: zorg, onderwijs en veiligheid zullen 
op hun gat gaan. Daar maak ik me ernstige 
zorgen over.’

Witjes onderschrijft Waasdorps' verwachting voor het komende jaar. 
‘Voor werkgevers zal het thema van 2023 vooral worden: kan ik mijn 
personeel behouden en hoe doe ik dat? In de afweging hoe ze de 
gestegen kosten van energie, materialen en lonen het hoofd moeten 
bieden, wordt dat de belangrijkste vraag.’
Net als Waasdorp ziet ook Witjes meer individualisme op de arbeids
markt: meer zzp’ers, meer behoefte aan autonomie. ‘De nieuwe 
generatie kijkt anders tegen werk aan. Was het vroeger levenom
tewerken, nu is het meer andersom: werkenomteleven. Jongeren 
willen zelf bepalen hoe, waar en wanneer ze werken. Het zit in hun 
genen, ondernemerschap wordt op scholen gestimuleerd en moge
lijk heeft de coronaperiode het bevorderd. Daar moeten werkgevers 
rekening mee houden.’
Waasdorps' pleidooi om skills meer te betrekken in de (geldelijke) 
waardering voor werk is Witjes uit het hart gegrepen. ‘Daar pleit ik 
al jaren voor. Eind 2020 waren er in Nederland voor het eerst meer 
hoger dan middelbaar en lager opgeleiden. Maar een samenleving 
heeft niet alleen behoefte aan hoger opgeleiden. Die herwaardering 
vergt een cultuurverandering.’
UWV kan daaraan een bijdrage leveren in de preventieve sfeer. ‘Als 
mensen hun werk verliezen of zich willen oriënteren op een andere 
baan, wordt altijd gevraagd: wat heb je gedaan? Door dat automa
tisme gaan mensen zoeken naar werk dat ze al deden. Als UWV 
kunnen wij mensen informeren over de inhoud en perspectieven van 
andersoortig werk. In de regionale werkcentra – nu nog regionale 
mobiliteitscentra – werken we met allerlei partijen samen en kunnen 
we mensen daarmee in contact brengen. Tegen werkgevers zou ik 
zeggen: stel je bedrijf open, laat mensen kennismaken met wat je 
doet en biedt goede faciliteiten om ze te begeleiden.’ 

*
‘Skills en de 

toegevoegde waarde 
voor anderen, voor  

de samenleving, zullen 
belangrijker worden’

Rob Witjes:  
‘De vraag wordt 
vooral: kan ik mijn 
personeel behouden?’
Hij zou er minder scherpe woorden voor 
gebruiken, maar in essentie is Rob Witjes, hoofd 
van de afdeling Arbeidsmarktinformatie en 
advies van UWV, het eens met de constateringen 
van GeertJan Waasdorp. ‘Ik zie het eerder als  
een evolutie, het gaat stapvoets.’

� FATSOENLIJK WERKGEVERSCHAP
Op de vraag wat werkgevers kunnen doen 
om personeelstekorten, ziekteverzuim 
en leegloop tegen te gaan, antwoordt 
Waasdorp: ‘Simpel: héél goed luisteren en 
mensen serieus nemen. Ga het gesprek aan 
over hun wensen en kom daaraan tegemoet. 
Hoeveel uur wil je werken? Waar? In welke 
contractvorm? Wanneer wil je je salaris uit
betaald krijgen? Fatsoenlijk werkgeverschap 
is de belangrijkste employer branding.’ Hij 
vervolgt: ‘De wederzijdse afhankelijkheid 
tussen werkgever en werknemer is echt een 
stuk kleiner geworden en beide partijen 
zullen moeten veranderen. Maar vooral de 
werkgever, want de werknemer heeft de 
macht. HRafdelingen dienen hun cijfers op 
orde hebben zodat ze hun business case 
kunnen onderbouwen en ze moeten aan  
de directietafel zitten. Vanaf dat moment 
verandert alles.’ 

POSITIEVE TRANSITIE
Waasdorp zegt positief te willen eindigen. 
‘Ik denk dat de arbeidsmarkt en de samen
leving er over vijf jaar substantieel beter 
uitzien dan nu. De trein die niet op tijd 
rijdt of je lievelingsrestaurant dat sluit: dát 
soort dingen laten we gelaten over ons 
heen komen. Dat is verleden tijd wanneer 
de fundamenten van de verzorgingsstaat 
in het geding komen. Daarom zullen de 
komende Tweede Kamerverkiezingen over 
die herwaardering en herijking gaan. Ik 
voorspel dat in 2030 het opleidingsniveau 
veel minder dan nu bepalend zal zijn voor 
de hoogte van het inkomen en dat skills en 
de toegevoegde waarde voor anderen, voor 
de samenleving, belangrijker zullen worden. 
Dat zal uiteindelijk een transitie ten goede 
opleveren.’ 
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‘Toen in 2020 in één klap alle events 
werden verboden wegens corona, 

stortte mijn wereld zo ongeveer in. Ik 
was DJ, eigenaar van een artiesten en 
evenementenbureau én ICTconsultant. 
Muziek is mijn passie en evenementen 

organiseren deed ik vanuit mijn 
aangeboren ondernemerschap. 

Inmiddels zijn we ruim twee jaar verder 
en heb ik mijn leven weer helemaal 

op de rit. Met hulp van het Regionaal 
Werkcentrum GrootAmsterdam had 
ik de keus gemaakt om me meer te 

richten op mijn ICTaanbod. Die keuze 
was niet vanzelfsprekend en is zeker 

niet van de ene op de andere dag 
gemaakt. Ik heb een tijdje geprobeerd 

om óf het één óf het ander te doen, 
maar dat ondernemerschap zit gewoon 
in me. Een leven zonder muziek kan ik 
me daarnaast echt niet voorstellen. Op 
het podium krijg ik energie. Als je dan 
van het ene op het andere moment 
geen werk meer hebt, raak je wel 

even in paniek. Ik zat als ondernemer 
opeens in een noodsituatie, want 

ook mijn ITklanten kwamen voor een 
groot deel uit de evenementen en 
muziekbranche. Uit de gesprekken 
die ik had met mijn coach kwam 

op enig moment het advies om te 
stoppen met mijn evenementenbureau. 

Dat kwam wel even hard binnen. 
Tegelijkertijd heeft mijn coach me 

geholpen om te onderzoeken hoe ik 
meer klanten kan krijgen voor mijn 

IT activiteiten. Ik moest uit een diep 
dal komen, maar nu ben ik zo ver dat 
ik mijn ICTklantenkring gestaag aan 
het uitbreiden ben. Mijn doel is om 

uiteindelijk mijn inkomsten voor 50% 
te halen uit events en DJwerk en voor 
50% uit IT. Ik ben op de goede weg!’

Wie 
Liz Bostock

Wat 
DJ én ICTconsultant

’We zijn ruim twee 
jaar verder en ik 
heb mijn leven 
weer helemaal  

op de rit’


